

Three Centuries of Relations between the Taxis and the French posts (16th - 18th centuries). An Overall View

di Alexandre Tessier

Université d'Évry-Val d'Essonne di IDHES-Évry, France / Francia / Frankreich



ABSTRACT

English

Three Centuries of Relations between the Taxis and the French posts (16th - 18th centuries). An Overall View

The Taxis posts and the French posts developed in the same age, from the end of the 15th century. They often spread on neighbouring countries - only 300 km separate Brussels and Paris - and in many cases their services competed or overlapped. However, few studies have been especially devoted to the history of the relations between these two networks. This situation is all the more surprising given that these two postal systems held dominant positions on the continent, that they were organized according to very different principles, and that they were associated with the two major political powers of this time: the Habsburg and the French monarchs, whose struggles for leadership fill the whole history of early modern Europe. This presentation intends to provide a general picture of the long-standing, complex relations which developed between these two rival postal systems. It also aims to identify some topics of special interest for further investigation.

Italiano

Tre secoli di relazioni tra i Tasso e le poste francesi (XVI-XVIII secolo). Uno sguardo d'insieme

Le poste dei Tasso e quelle francesi si svilupparono nello stesso periodo, dalla fine del XV secolo. Si diffusero nelle regioni vicine - tra Parigi e Bruxelles non ci sono che 300 km. - e i loro servizi si fecero

concorrenza o si sovrapposero. Tuttavia, la storia delle relazioni fra queste due reti postali è stata poco studiata, e questa situazione è sorprendente, soprattutto perché i due sistemi postali occuparono posizioni dominanti in Europa, erano organizzati secondo principi molto diversi e rispondevano ai due maggiori poteri politici del tempo: gli Asburgo e i sovrani francesi, i cui contrasti per primeggiare riempiono la storia dell'Europa moderna. Questo lavoro vuole presentare un quadro d'insieme delle lunghe e complesse relazioni che si svilupparono tra i due sistemi postali rivali, facendo anche emergere qualche aspetto particolare, in vista di future ricerche.

Deutsch

Drei Jahrhunderte Beziehungen zwischen den Taxis und den französischen Posten (16.-18. Jahrhundert) – eine Zusammenschau

Die Posten der Tasso und die französischen Posten entwickelten sich zeitlich parallel, seit dem späten 15. Jahrhundert, und in enger räumlicher Nachbarschaft: Paris und Brüssel sind nur 300 Kilometer voneinander entfernt. Zeitweilig kam es zu Überschneidungen oder es entstanden Konkurrenzsituationen. Erstaunlicherweise hat das Nebeneinander dieser beiden Postnetze, die europaweit eine dominierende Rolle spielten, bislang wenig wissenschaftliche Aufmerksamkeit erfahren. Die Organisation war jedoch sehr unterschiedlich, gleichsam das Abbild der divergierenden Interessen der Könige von Frankreich und der Habsburger auf der politischen Bühne des modernen Europa. Geplant ist ein Überblick über die in langer Zeit sich entfaltenden sehr komplexen Beziehungen zwischen beiden Postsystemen, wobei auch Forschungsdesiderate angesprochen werden.